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۵۲۶ خوشه صنعتی 
در کشور شناسایی شد

مدیر توسعه صنعتی معاونت صنایع کوچک 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
گفــت: تاکنــون ۵۲۶ خوشــه صنعتــی نقــاط 

مختلف کشور شناسایی شده است.

طهمورث لاهوتی افزود: از این شــمار خوشــه 
تاکنون کار امکان سنجی ۱۸۳ خوشه اجرایی 
شــده و ۳۶ خوشــه نیــز  پیــاده ســازی آنهــا در 
دســت اجراســت. وی بیان کرد: در ۱۵ ســاله 

گذشــته بــا فعالیت  خوشــه   ها دســتاودرهایی 
کلان محقــق شده اســت کــه از جملــه آنهــا 
می  توان به افزایش ۱۹ درصدی تعداد بنگاه ها 

در خوشه های تحت حمایت اشاره کرد.
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سعدمحمدی خبر داد

 سه کارخانه  شرکت مس 
در آستانه افتتاح

مدیرعامــل شــرکت ملی صنایع مس ایــران گفت: در 
ســال آینــده، ســه کارخانــه کنســانتره درآلــو، دره زار و 
سرباره های حاصل از ذوب سرچشمه افتتاح می شوند 
و بــا افتتــاح ایــن ســه کارخانــه حداقــل 350 هــزار تــن 

کنسانتره جدید تولید خواهد شد.
اردشیر سعدمحمدی در مراسم اختتامیه اولین رویداد 
استارت آپی مس با حضور امام جمعه، نماینده مردم 
رفسنجان در خانه ملت، فرماندار و جمعی از مسئولان 
در مرکز شتاب دهی و نوآوری شهید ستاری رفسنجان 
برگــزار شــد بــا اشــاره به اینکه انشــالله تولید شــرکت 
صنایع مس ایران در ســال جهش تولید به 280 هزار 
تن کاتد می رسد، اظهار کرد: تا چند هفته دیگر تولید 
شرکت ملی صنایع مس به 280 هزار تن خواهد رسید 
که  اکنون از 270 هزار تن عبور کرده ایم. پارسال 248 
هزارتــن فــروش مس داشــتیم. امــروز از 265 هزار تن 
در فروش عبور کرده ایم که در تاریخ مس این رکورد 
تولید زده شــده اســت و این اتفاق بســیار خوبی برای 

شرکت مس است.
وی تصریح کرد: در سال آینده سه کارخانه کنسانتره 
درآلو، دره زار و ســرباره های حاصل از ذوب سرچشــمه 
افتتاح می شــوند و با افتتاح این ســه کارخانه حداقل 

350 هزار تن کنسانتره جدید تولید می شود.
ســعدمحمدی با اشــاره به اینکه در چهار ســال آینده 
گردش مالی مس از دو میلیارد کنونی به چهار و نیم 
میلیــارد دلار افزایــش می یابــد، ادامه داد: با توجه به 
این موضوع شــرکت مس جزو 10 شــرکت برتر دنیا در 

حوزه مس خواهد بود.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران خاطرنشان 
کرد: شــرکت ملی صنایع مس ایران در دو ســال اخیر 
جهش تولید خاصی داشــته اســت، اما ادامه حیات با 
ساختار سنتی برایمان امکان پذیر نیست، بنابراین باید 
با افراد متخصص، با تجربه و متعهد ساختار جدیدی 

برای چهار سال آینده برنامه ریزی کنیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: در 
همه بخش ها به ویژه صنعت و معدن نیازمند پویایی 
هستیم و آموزش باید در دستور کار مداوم و مستمر 

قرار گیرد و همراه با رشد حرکت علم پیش برویم.
سعدمحمدی با بیان اینکه مرکز نوآوری خانه ای است 
که در آن تمام افرادی که از هوش، نبوغ و علم بالاتری 
برخوردار هســتند و مورد حمایت  قرار می گیرند تا از 
ایــده هــای آنها برای افزایش گســترش بخش صنعت 
و معــدن و افزایــش بهــره وری اســتفاده کنیم، تصریح 
کرد: اشتغال نیاز امروز جامعه ما است و در این زمینه 

نیازمند سرمایه گذاری مناسب هستیم.
وی در بخش پایانی سخنان خود گفت: اگر مس بتواند 
وظیفه خود را به خوبی انجام دهد و در اقتصاد کشور 
جایــگاه خــود را در تولید ناخالــص ملی افزایش دهد، 
وظیفه خود در ارتباط با نظام و مردم انجام داده است.

با ظرفیت تولید سالانه 250هزار باتری،انجام شد

افتتاح »کرمان باتری ارگ« 
 نخستین تولیدکننده باتری 

در استان کرمان
کارخانــه »کرمــان باتــری ارگ« بــه عنــوان نخســتین 
تولیدکننــده باتــری در اســتان کرمان بــا ظرفیت تولید 
ســالانه 250 تــا 300 هــزار باتــری بــا حضــور اســتاندار 

کرمان افتتاح شد.
 این پروژه که با اعتبار 35 میلیارد تومان برای 60 نفر 
اشتغالزایی کرده، در شهرک صنعتی شماره 2 کرمان 

به بهره برداری رسید.
علی زینی وند استاندار کرمان در آیین افتتاح کارخانه 
کرمــان باتــری ارگ افزود: بخشــی از لــوازم و تجهیزات 
کارخانه کرمان باتری بومی ســازی شــده و بخش مهم 
کار در اینگونــه صنایــع دانــش و فنــاوری و مهندســی 

معکوس است.
وی اظهــار داشــت: کشــورهای پیشــرفته نیــز تاکید بر 
فراگیری دانش و فناوری دارند و صنعت خودروسازی 
ایران به حدی رسیده که ایرانی ها توان تولید قطعه و 
خــودرو را دارنــد امــا در برخی مواقع نقل و انتقال کالا 
و دانش راحت شده و ممکن است واردات بخشی از 

صنایع از نظر اقتصادی مزیت داشته باشد.
اســتاندار کرمان تصریح کرد: هرجا دولت ســیطره بر 
صنعتی می اندازد و آنجا ابتدای خرابی کار است زیرا 
دولت باید کار حاکمیتی و نظارتی خود را انجام دهد.

وی با بیان اینکه فعالیت تولیدی دولت در برخی نقاط 
موجب رانت و فساد می شود گفت: در هرجای کشور 
که اجازه نفس کشیدن به بخش خصوصی دادیم، آن 

بخش رشد کرده و با دنیا رقابت کرده است.
زینی ونــد عنــوان کــرد: یک صنعت خودروســازی دهه 
پنجاهی را نگه داشتیم و تولید خودروی با کیفیت می 
خواهیم که کشور اینگونه پیشرفت نمی کند لذا باید 
زمینه کار برای بخش خصوصی با تسهیلگری و حمایت 

دولت محقق شود.
وی با بیان اینکه صنایع خودروسازی کرمان پنج هزار 
نفــر اشــتغالزایی ایجــاد کــرده افــزود: بیــکاری موجــب 
افســردگی خانواده هــا و جامعــه می شــود و گســترش 
کار مجموعه خودروسازی کرمان راه اشتغالزایی را باز 
می کند لذا باید بخشی از بازار پر اشتهای کشور را در 

اختیار آنان قرار دهیم.
به گزارش ایرنا،وی با بیان اینکه مردم در بازار بســته 
ناگزیــر از برخــی خودروهــای بی کیفیت اســتفاده می 
کننــد گفت: تولیــد این خودروها نیز در آینده متوقف 

می شود.

خبرهایی از مس شهید باهنر؛

»صنایع مس شهید باهنر« 
برند شایسته سال ۹۹ شد

در راستای اهداف مشتری مدارانه، توجه به کیفیت و 
افزایــش حضــور در بازارهای داخلی و خارجی و توجه 
به مسئولیت پذیری اجتماعی، شرکت صنایع مس 
شــهید باهنــر کرمــان موفق به کســب تندیس و لوح 

برند شایسته ملی سال ۹۹ شد...
در اجلاس سراســری نشــان برند شایســته ملی، این 
شــرکت بــه عنــوان برنــد شایســته ســال ۹۹  انتخاب 
شــد و توانســت تندیــس و لــوح افتخار ایــن عنوان را 
کســب کنــد. بــر اســاس این گزارش، مــس باهنر در 
ایــن همایــش بــا توجــه بــه عملکرد مناســب خود در 
زمینــه مشــتری مداری و ارزیابی هــای صورت گرفتــه 
براساس شاخصه های لازم برای اعتماد مشتریان به 
برندهای خوشــنام کشــور با محوریت افزایش ارزش 
ویژه برند در کنار توسعه پایدار و افزایش تولید، فروش 
داخلی و صادرات، پیشتازی در حوزه صنعت مس و 
همچنین اصالت برند،به عنوان برند شایســته ملی 

کشور انتخاب شد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی مــس باهنر، نشــان برند 
گردهمایــی  بزرگتریــن  عنــوان  بــه  ملــی  شایســته 
صاحبان و خالقان برند با حضور جمعی از مسئولان 

و متخصصان حوزه برند برگزار شد.
دریافت تندیس مسئولیت پذیری اجتماعی 

همزمــان بــا بیســت و دومیــن همایــش ملی صنعت 
معــدن و خدمــات ســبز که در تهــران و با حضور وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، کلانتری رئیس 
ســازمان محیــط زیســت، تجریشــی معاون انســانی 
ســازمان محیــط زیســت و فعــالان حــوزه صنعــت، 
معدن و محیط زیســت برگزار شــد و بدلیل شــرایط 
کرونا، مراکز استانها بطور ویدیو کنفرانس از سراسر 
کشــور حضور داشــتند، در اداره کل محیط زیســت 
کرمان از مس شهید باهنر به عنوان واحد صنعتی و 
معدنی موفق استان در حوزه محیط زیست با اهدا 

لوح، تقدیر شد.
در این جلسه شاکری مدیر کل محیط زیست استان 
کرمان با اهدا لوح از مس شهید باهنر به نمایندگی از 
ریاست سازمان محیط زیست کشور به خاطر انجام 
فعالیت های زیســت محیطی و فرهنگی دراین حوزه 
مهم تقدیر کرد. گفتنی است همزمان با این رویداد 
سومین اجلاس سراسری مسئولیت پذیری اجتماعی 
و فرهنگ سازمانی با رویکرد تکریم از چهره های نامی 
صنعت و اقتصاد کشور در تهران برگزار و در آن مس 

شهید باهنر مورد تقدیر قرار گرفت.
بــر اســاس همین گزارش، در ســال جهــش تولید به 
منظــور ارتقاء ســطح برنامه هــای اقتصادی با رویکرد 
مسئولیت پذیری اجتماعی در راستای تحقق اهداف 
توسعه پایدار و افزایش احساس مسئولیت در برابر 
جامعه، انسان ها و محیطی که شرکت ها و سازمان ها 
در آن فعالیــت می کننــد ســومین اجــلاس سراســری 
مســئولیت پذیری اجتماعــی و فرهنــگ ســازمانی در 
محل مرکز همایش های دیپلماتیک وزارت امور خارجه 
برگزار و طی آن از مدیرعامل مس شهید باهنر تجلیل 

به عمل آمد.

تراز مثبت تجاری استان در 11 ماهه امسال؛

افزایش 25 درصدی صادرات 
استان کرمان

رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان کرمان 
گفــت: در 11 ماهــه ســال جــاری 25 درصــد افزایــش 
صادرات نســبت به ســال قبل داشته ایم و تراز تجاری 

استان، مثبت است.
جعفر رودری در بیست و یکمین جلسه ستاد اقتصاد 
اقتصــاد  مقاومتــی اســتان کرمــان گفــت: در ســتاد 
مقاومتی دو سر فصل دنبال می شود که یکی از این 
سرفصل ها طرح ها و پروژه ها هستند که تاکنون 674 
پروژه را در این ستاد به تصویب رسانده ایم و همچنین 
برنامــه هــا ســرفصل دوم اســت کــه در ســتاد اقتصاد 

مقاومتی استان ۹ برنامه به تصویب رسیده است.
وی تکمیل زنجیره تولید، توسعه صادرات، بازاریابی، 
فعال کردن بنگاه های نیمه فعال و راکد، پیاده سازی 
و اجرای پنجره واحد، بهبود فضای کسب و کار، احصاء 
قوانیــن و دســتورالعمل هــای زائــد و مزاحــم، ســرمایه 
گــذاری خارجــی، نهادســازی بــرای ســاز و کار نهادها و 
فــروش محصــولات را از جملــه ســرفصل هــای برنامــه 
نــه گانــه برشــمرد.رودری بــا اشــاره بــه اینکــه یکــی از 
اهداف برنامه توسعه، صادرات و بازاریابی، تجارت با 
کشورهای اوراسیا است، تصریح کرد: هدفگذاری که 
برای سال جاری در این سرفصل کرده بودیم افزایش 
20 درصدی صادرات اســتان بود که خوشــبختانه تا 11 

ماهه سال به این هدف دست پیدا کرده ایم.
رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان کرمان 
افــزود: در 11 ماهــه ســال جــاری 25 درصــد افزایــش 
صادرات نسبت به سال قبل داشته ایم به طوری که 
1.8 میلیــارد دلار میــزان صــادرات و 361 میلیــون دلار 
حجم واردات استان در این بازه زمانی بوده و لذا تراز 

بازرگانی استان مثبت است.

بازخوانی 30 سال فعالیت خودروساز بزرگ بخش خصوصی؛

چرا »کرمان« قطب سوم خودروسازی نشد؟

اواخــر دهــه 60 و دورانــی کــه خودروســازی ایران روی کاکل شــرکت های 
بزرگ دولتی می چرخید، مجموعه ای خصوصی سر برآورد تا ضمن تبدیل 
شدن به قطب سوم صنعت خودرو، در قامت رقیبی قابل احترام برای 
ایران خودرو و سایپا ظهور پیدا کند. صحبت از گروه خودروسازی کرمان 
خــودرو اســت، شــرکت بــزرگ بخش خصوصی کــه سال هاســت با چند 
زیرمجموعه در صنعت خودروی کشور فعالیت دارد. کرمان خودرو هرچند 
با هدف تبدیل شدن به قطب جدید خودروسازی ایران تشکیل شد و در 
مقاطعی نیز خوب پیش رفت، اما تا امروز نتوانسته به این هدف بزرگ 
خــود دســت پیــدا کنــد. پیش از آنکه بــه حال و روز ایــن روزهای کرمان 
خودرو بپردازیم، ابتدا تقویم 30 ساله این شرکت را ورق می زنیم و مروری 
می کنیم آنچه را که بر کرمانی های صنعت خودرو در این سال ها گذشته 
اســت. گروه کرمان خودرو در زمســتان 136۹ و در دورانی که مســوولان 
کرمانی به فکر توسعه اقتصادی شهر خود افتاده بودند، تاسیس شد. 
ســه ســال قبل تــر، موسســه ای بــا نــام خیریــه مولی الموحدیــن علی ابن 
ابیطالب در اســتان کرمان تاســیس شــد، موسســه ای که بعدها سنگ 
بنای شرکت های مشهوری را در بخش اقتصادی و صنایع کشورگذاشت. 
هواپیمایی ماهان، شــرکت قطارهای مســافربری جوپار و کرمان خودرو 
از جمله فرزندان موسســه مولی الموحدین کرمان به شــمار می روند که 
حالا هر کدام برای خود ســری در میان ســرها دارند. شــروع کار کرمان 
خودرو اما با واردات محصولی کره ای به نام »دوو سی یلو« بود که اتفاقا 
با استقبال خوبی از سوی مشتریان روبه رو شد. این خودرو همان طور 
که از نامش بر می آید، به دوو موتورز کره تعلق داشت و کرمان خودرو 
توانست با واردات آن در دوران انحصار شرکت های دولتی، هم تنوعی 
به بازار بدهد و هم شروع نسبتا پرقدرتی داشته باشد. کرمان خودرو که 
نمی خواست یک واردکننده باشد، تصمیم گرفت دوو سی یلو را با توجه 
بــه اســتقبال ایرانی هــا از آن، مونتــاژ کنــد. در این راســتا، کرمان خودرو 
اوایــل دهــه 70 پــروژه ســاخت کارخانه های خــود را در محلی محروم که 
حالا با نام »منطقه ویژه اقتصادی ارگ جدید« شناخته می شود، آغاز 
کرد. با اتمام این پروژه در اواخر سال 1373، اولین شرکت زیرمجموعه 
کرمان خودرو با نام »کرمان موتور« متولد و حدودا یک سال و نیم بعد 
مونتاژ دوو ســی یلو در آن آغاز شــد. در اواخر دهه 70 اما کرمان موتور 
محصــول کــره ای دیگــری به نام ماتیز را به ایران آورد، خودرویی کوچک 
کــه قــرار بــود با پراید و پیکان رقابت کند. کرمانی های صنعت خودرو تا 
اوایــل دهــه 80 روی ابرهــا ســیر می کردند و می رفتند تا کم کم به رقیبی 
جــدی بــرای ایــران خــودرو و ســایپا تبدیل شــوند، با این حــال اتفاقی که 
هــزاران کیلومتــر آن طرف تــر رخ داد، شــوکی بزرگ بــه آنها وارد کرد. در 
بین این همه شــرکت خودرویی، جنرال موتورز آمریکا دســت روی دوو 
کــره گذاشــت و بــا خریــد ســهام آن، کرمان خــودرو را به دردســر بزرگی 
انداخــت. ازآنجاکــه دوو دیگــر بــه جنــرال موتورز تعلق داشــت و قوانین 
داخلــی آمریــکا )و ایــران( اجــازه فعالیت شــرکت های آمریکایی در ایران 
را نمــی داد، کرمــان موتــور شــریک چشــم بادامی اش را از دســت داد تا 
فصل جدید زندگی اش این بار با چینی ها آغاز شود. کرمان موتور پس 
از خداحافظــی دوو، چــاره را در مشــارکت بــا چینی هــا دید و از همین رو 
طی سال 86 قرارداد همکاری مشترک خود را با لیفان موتورز )خودروساز 
ناشناخته چینی در آن دوران( امضا کرد. در اواسط دهه 80، چینی های 
تازه به دوران رسیده در خودروسازی، به دنبال بازارهایی می گشتند که 
محصولات خود را به نوعی تست کنند و برای آنها، کجا بهتر از ایران؟ 
در آن مقطع، خودروهای چینی زیادی روانه ایران شدند که اتفاقا کرمان 
خودرو میزبان اصلی آنها بود. علاوه بر اینکه کرمان موتور پس از رفتن 
دوو، به تولید لیفان )در مدل 520( روی آورد، دیگر زیرمجموعه صنایع 
خودرو کرمان یعنی »بم خودرو« نیز مجبور شد با چشم بادامی ها وارد 
همکاری شود. این شرکت در سال 82 تاسیس و شروع کارش با مونتاژ 
محصولی از خودروساز بزرگ جهان )فولکس واگن( به نام »گل« طی 
ســال 84 بــود. بــم خــودرو روزگار خوبی را با فولکس گل می گذراند، اما 
مشکلات تامین قطعه در میانه های دهه 80 یقه اش را چسبید و سبب 
شد »گل« نیز مانند دوو از ایران برود. در نهایت بم خودرو که در افق 
برنامه هایش تولید محصولات جدید فولکس واگن را هم پیش بینی کرده 
بود، استراتژی خود را تغییر داد به موج مونتاژ خودروهای چینی پیوست. 
محصولی که بم خودرویی ها جانشین فولکس گل کردند، »لوبو« نام 
داشت، خودرویی کوچک که استقبال چندانی از آن نشد و خیلی زود به 
کشورش برگشت. بم خودرو مدت ها به دلیل آنکه محصولی برای تولید 
نداشت، عملا از عرصه خودروسازی کشور حذف شد، اما در نهایت با 
خودروسازی چینی )جیلی( به توافق رسید و مجوز مونتاژ یکی از مدل های 
این شرکت را گرفت. در کنار بم خودرو و کرمان موتور، شرکت دیگری نیز 
از دل گروه خودروسازی کرمان بیرون آمد که »راین خودرو« نام داشت. 
این شرکت نیز در سال 82 تاسیس و در شروع کار به سراغ هیوندایی 
موتورز رفت و مونتاژ برخی محصولات این خودروساز کره ای را بر عهده 
گرفت. طی سال 83، راین خودرو اولین سری از محصولات هیوندایی 
را به نام »ورنا« تولید و تحویل مشتریان داد و یک سال بعد نیز مونتاژ 
»آوانته« را آغاز کرد. تولید این دو محصول کره ای تا سال ۹0 در راین 
خــودرو ادامــه داشــت، امــا با تغییر اســتراتژی هیوندایی و مختل شــدن 
تامین قطعات، آوانته و ورنا نیز از گروه خودروسازی کرمان خداحافظی 
کردند. راین خودرو بسان دیگر خودروسازان بخش خصوصی کشور، در 
آن مقطع چاره ای نداشــت جز اینکه به ســراغ چینی ها برود، که رفت. 
حاصل همکاری این شرکت با خودروسازان چینی، تولید محصولی به 

نــام »ولکــس« و بعدهــا، V5 بــود. V5 به نوعی مدل ایرانی ولکس بود 
و راین خودرو قصد داشت با تولید و عرضه آن، بار دیگر نام خود را در 
بازار خودرو مطرح کند، اما اســتقبال چندانی از این محصول نشــد. از 
همین رو پس از آنکه توافق هســته ای و برجام بین ایران و کشــورهای 
1+5 امضا شد، راین خودرو قصد داشت بار دیگر همکاری با هیوندایی 
را از سر بگیرد، اما زور برادر بزرگترش )کرمان خودرو( چربید و خودروساز 
کره ای مونتاژ برخی محصولاتش را به این شرکت سپرد. هیوندایی آی10، 
هیوندایی آی 20، هیوندایی النترا و هیوندایی اکسنت، محصولاتی بودند 
که در پسابرجام مهمان کرمان موتور شدند، اما با تحریم خودروسازی 
ایــران در ســال ۹7، مونتــاژ آنهــا بــه تدریج افت کرد و ســرانجام متوقف 
شــد. کرمــان موتور البته در کنــار هیوندایی، از محصولات چینی لیفان 
و جک نیز پذیرایی کرد که در این بین، تولید لیفان متوقف شــده، اما 

جک همچنان مهمان کرمانی ها است.

 احوال این روزهای کرمان خودرو  
حــال نگاهــی بــه اوضــاع تولید در کرمــان خودرو بیندازیــم و ببینیم این 
شــرکت و زیرمجموعه هایش چه افت و خیزی طی ســال جاری در تیراژ 
داشــته اند. طبــق آمــار وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت، کل تولیــد در 
کرمان خودرو طی 10 ماه امســال تنها هفت هزار و ۹3۹ دســتگاه بوده 
که نســبت به مدت مشــابه ســال قبل حدودا 40 درصد افت را نشــان 
می دهــد. بیشــتر تولیــدات 10 مــاه امســال کرمانی هــا را شــرکت کرمان 
موتور به خود اختصاص داده و دو زیرمجموعه دیگر شامل بم خودرو و 
راین خودرو تقریبا تعطیل بوده اند. طبق آمار، کرمان موتور هفت هزار 
و ۹12 دستگاه محصول را تا پایان دی امسال تولید کرده که نسبت به 
10 ماه سال گذشته 33 درصد افت را نشان می دهد. این شرکت طی 
10 ماه امسال چهار مدل از محصولات جک چین را به تولید رسانده و 
دیگر خبری از هیوندایی و لیفان در ســبد تولیدات آن نیســت. کرمان 
خودرویی هــا همچنیــن محصولــی جدید از جــک را به نام T8 در دی ماه 
امسال به تولید رسانده اند که نشان می دهد ارتباط آنها با خودروساز 

چینی در سطح نسبتا مناسبی هنوز برقرار است.
اما آمار تولید در بم خودرو و راین خودرو طی سال جاری بسیار ضعیف 
بوده، به نحوی که این دو روی هم رفته تنها 27 دستگاه تیراژ داشته اند. 
در این بین، بم خودرو که سال گذشته توانسته بود بالغ بر هزار و 700 
دســتگاه از محصولات جیلی چین را مونتاژ کند، طی ســال جاری حتی 
یــک دســتگاه نیــز از این محصول تولید نداشــته اســت. طبــق آمار، بم 
خودرویی ها در 10 ماه امسال تنها 13 دستگاه لیفان مونتاژ کرد  اند که 
نشــان می دهد این شــرکت به نوعی طی امســال تعطیل بوده اســت. 
از راین خودرو نیز خبر می رســد این شــرکت فقط 14 دســتگاه تیراژ طی 
امسال داشته که نسبت به سال گذشته 11دستگاه بیشتر بوده است. 
با این شرایط، راین خودرو عملا شرکتی تعطیل در حوزه مونتاژ محصول 
بــه شــمار مــی رود و بایــد منتظــر ماند و دید در صورت لغــو تحریم ها آیا 

می تواند شریکی جدید برای خود دست و پا کند.

 چرا کرمان قطب سوم خودرو نشد؟  
مرور کوتاه زندگینامه کرمان خودرو و فرزندانش در این 30 سال نشان 
می دهد این گروه خودروســازی به جز مقطعی کوتاه هیچ گاه نتوانســته 
خود را در قامت رقیبی گردن کلفت برای شرکت های وابسته به دولت 
مطرح کند. کرمانی ها به دلایل مختلف که شاید اصلی ترین آنها تحریم 
و قطع همکاری شرکای خارجی باشد، به اصطلاح زیاد از این شاخه به 
آن شــاخه پریدند و نتوانســتند با تمرکز روی شــرکای خارجی، به قطب 
سوم صنعت خودروی کشور تبدیل شوند. مساله دیگر، اما اینجاست 
که در برنامه کرمان خودرویی ها معمولا مشــارکت های عمیق و داخلی 
ســازی خودروهای تولیدی جایی نداشــته و آنها بیشــتر به دنبال مونتاژ 
در این سال ها بوده اند. گزاف نیست اگر بگوییم کرمان خودرو در طول 
این 30 سال فعالیت، بیشتر یک مونتاژکننده بوده تا خودروساز. ایران 
خــودرو و ســایپا بــا همــه انتقــادات و عیــب و ایرادهایــی که بــه آنها وارد 
است، به هر حال توانسته اند در این سال ها چند محصول به اصطلاح 
داخلــی را بــا برنــد خــود طراحــی، تولیــد و عرضه کننــد، کاری که کرمان 
خودرویی ها نتوانســتند در بیش از ربع قرن فعالیت خود انجام دهند، 
هرچند البته به تازگی اقداماتی را در این زمینه آغاز کرده اند. این را که 
مســوولان کرمان خودرو تا چه حد نخواســته یا نتوانســته اند از فرصت 
همکاری های خارجی استفاده کرده و برندی داخلی برای خود دست و 
پا کنند، خود بهتر می دانند، با این حال به نظر می رسد این فرصت در 
مقاطعی برای این خودروساز بزرگ بخش خصوصی وجود داشته است. 
روزگاری با دوو، روزی با هیوندایی، دوره ای با فولکس واگن و حالا هم با 
چینی ها؛ در همه این سال ها کرمان خودرو این فرصت را داشته که با 
عقد قراردادهایی برد-برد با شرکای خارجی، هم تولید خود را تضمین و 
هم از محل مشــارکت هایش به قدرت طراحی و تولید برند دســت پیدا 
کند. اتفاقا در دوران همکاری کرمان خودرو با چینی ها همواره این انتقاد 
وجود داشته که چرا طرفین اقدام به داخلی سازی نکرده اند. چینی ها در 
دورانی که کسی آنها را در بازارهای جهانی نمی شناخت، به ایران آمدند 
و  بازار کشور به نوعی محل آزمون و خطای محصولات آنها شد. به نظر 
می رسد در آن مقطع، کرمان خودرو دست بالا را در مذاکره با چینی ها 
داشــت، بنابراین می توانســت داخلی ســازی و تولید مشترک )نه مونتاژ 
کاری( را شرط همکاری قرار دهد تا در قبال دادن بازار به خودروسازان 

چینــی، از تکنولــوژی و تــوان قطعه ســازی آنهــا بهره ببــرد.  بعید به نظر 
می رسد در طول 30 سال همکاری با شرکت های خارجی، هیچ گاه فرصت 
همــکاری عمیــق بیــن کرمان خودرو و همکاران آن ســوی آبی اش ایجاد 
نشده باشد، به خصوص در دورانی که تحریم نبوده یا مثلا در مقطع 
نخســت حضور چینی ها در کشــور. کرمان خودرویی ها در این ســال ها 
تنهــا بــه دنبال مونتــاژ محصول بوده و تقریبا هیچ وقت اقدام به جذب 
سرمایه خارجی نکرده اند. این موضوع می تواند دو دلیل عمده داشته 
باشــد؛ یا کرمان خودرویی ها از شرکایشــان درخواســت ســرمایه گذاری 
مســتقیم نداشــته اند یــا خارجی ها چنیــن خواســته ای را نپذیرفته اند. از 
همین رو کاهلی کرمان خودرو در طراحی و تولید برندهای داخلی در این 
سال ها را نمی توان انکار کرد، هرچند شاید اصلا سیاست مسوولان این 
شرکت از ابتدا هم مونتاژکاری بوده، نه خودروسازی به معنای واقعی. 
هرچه هست کرمان خودرو در این سال ها وقع چندانی به داخلی سازی 
و ایجاد برندهای داخلی نگذاشــت و ضربه آن را در مقاطع مختلف به 
خصوص دوران تحریم خورد. در حال حاضر و طبق آخرین آمارها، اوضاع 
تولید در گروه خودروسازی کرمان چندان مناسب نیست و نه تنها تیراژ 
در زیرمجموعه های آن بسیار کمتر از ظرفیت اسمی  است، بلکه برخی 
از آنهــا بــه نوعــی نیمه تعطیل نیز محســوب می شــوند. خروج یا کاهش 
فعالیت شرکای خارجی در کنار مشکلات نقدینگی سبب شده کرمان 

خودرویی ها روزگار خوشی در تولید نداشته باشند.

 تغییر مسیر پس از 30 سال  
این روزها اما اخبار خوشی از کرمان خودرو به گوش می رسد که نشان 
می دهد ریل های داخلی ســازی در این شــرکت در حال نصب هســتند. 
ماجرا از این قرار اســت که کرمان موتور با شــرکت جک بر ســر ســاخت 
داخلی یکی از محصولات این خودروساز چینی به توافق رسیده و حتی 
قرارداد مربوطه نیز امضا شده است. در این مورد، حمید احمدی، مدیر 
اجرایــی پــروژه موتــور و قطعات برقی  می گوید: آنچه ســبب شــد کرمان 
خودرو به سمت داخلی سازی تغییر مسیر بدهد، سیاست ها و قوانین 
وزارت صمت برای عمق ساخت داخل و البته تحریم و مساله ارز بود. 
وی با بیان اینکه کرمان موتور نیز از قاعده نهضت داخلی سازی وزارت 
صمت مستثنی نیست، می افزاید: هیچ خودروسازی  به اندازه کرمان 
خودرو در این سال ها تحت تاثیر تحریم ها نبوده و ما شرکای زیادی از 
فولکس گرفته تا هیوندایی را از دست داده ایم. احمدی تاکید می کند: 
این تلاطم ما را به این نتیجه رساند که محصولی داخلی داشته باشیم 
تا در مواقع بحران، ثبات خود را  حفظ کنیم، از همین رو به سراغ جک 
رفتیم و کل محصول J4 این شرکت را خریدیم؛ بر این اساس، قالب های 
موردنیاز برای داخلی سازی را تا آخر فروردین سال آینده وارد خواهیم کرد 
 و بخشی از آنها نیز هم اکنون وارد شده و در اختیار پیمانکاران قرار گرفته 
است. وی با بیان اینکه این پکیج، 20 درصد داخلی سازی را به دنبال 
دارد، می افزاید: نمایشگاهی نیز در شهریور سال گذشته برپا کردیم که 
در آن قرارداد داخلی سازی 18درصد دیگر از قطعات جک امضا شد. به 
گفته احمدی، کرمان موتور در نظر دارد در فروردین 1401 و با توجه به 
برنامه هایش در حوزه موتور، داخلی سازی جک J4 را به 85 درصد برساند 
و این محصول را به نام برندی داخلی با لوگوی خود عرضه کند، هرچند 
البته شروع تولید آن سال آینده خواهد بود. مدیر اجرایی پروژه موتور و 
قطعات برقی کرمان موتور با بیان اینکه این شرکت مجوز ایجاد تغییرات 
روی J4 را دارد، می گوید: در سال آینده 20 هزار دستگاه از این محصول 
در کرمان موتور به تولید خواهد رسید. وی در پاسخ به این پرسش که 
کرمان موتور ظرفیت تولید چند هزار خودرو را در سال دارد، می گوید: در 
کل کرمان موتور 80 هزار دستگاه ظرفیت دارد، بنابراین می صرفد که به 
سراغ داخلی سازی برویم. احمدی می افزاید: قبلا پیمانکاران با 20 هزار 
دستگاه تیراژ هم برای داخلی سازی جلو نمی آمدند، اما الان روی 10 هزار 
دستگاه هم قرارداد می بندند. به گفته احمدی، با تحقق داخلی سازی 
85 درصدی جک J4، قیمت مدل داخلی این خودرو در مقایسه با مدل 
مونتاژی اش کمتر خواهد بود، زیرا محصول موردنظر قبلا تنها 20درصد 
ساخت داخل داشت. وی با بیان اینکه این پروژه آغاز راه داخلی سازی 
در کرمان خودرو اســت، تاکید می کند: ســاخت داخل به ما اســتقلال 
می دهــد و کمــک می کنــد در دوران هــای ســخت ماننــد تحریــم، کرمان 
خم نشــود، درســت مثل ایران خودرو و ســایپا که به واسطه محصولات 
داخلی شان ضربه های کمرشکنی از تحریم نخوردند. وی البته در مورد 
چالش های داخلی سازی به موضوع ورق خودرو اشاره کرده و می گوید: 
ما چون تازه به عرصه ساخت داخل ورود کرده ایم، هنوز نتوانسته ایم با 
فولادسازان به خصوص شرکت فولاد مبارکه ارتباط مستقیم بگیریم، 
بنابراین مجبوریم ورق های موردنیاز خود را با قیمت هایی بالاتر از بازار 
آزاد تهیــه کنیــم. بــه گفته وی، کرمان موتور نیازمند کمک برای برطرف 
کــردن ایــن چالــش اســت تا پــروژه داخلی ســازی این شــرکت به چالش 
نخــورد. احمــدی اما در پاســخ به این پرســش اقتصادنیــوز که آیا کرمان 
خودرو برنامه ای برای مشارکت های خارجی در صورت لغو تحریم دارد، 
می گویــد: الان اگــر مذاکــره ای بــا خارجی ها در جریان باشــد، در ســطح 
مدیران ارشد است، کمااینکه اوضاع تحریم ها نیز فعلا چندان مشخص 
نیســت؛ با این حال کرمان خودرو ســیگنال هایی از شرکت های خارجی 
برای همکاری دوباره گرفته و آنها منتظر لغو تحریم هستند. احمدی این 
را هم می گوید که هیوندایی موتورز کره قطعا گزینه جدی برای همکاری 

با کرمان موتور است.


